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Medlemmerne af Studienævnet  

for Psykologi 

 

Referat af 8. møde i Studienævnet for Psykologi 

 

Tid: 2. november 2022, kl. 13.00 – 15.00 

Sted: Bygning 1350, lokalet på 6. etage 

 

 

Dagsorden 

 

1. Godkendelse af dagsorden 

2. Orientering fra formanden 
 

3. Afgørelser til orientering og/eller beslutning fra dispensations- og meritudvalget 

Bilag 3: Data, dispensationer 

 

4. Drøftelse af principielle afgørelser i forbindelse med udveksling 

 

5. Drøftelse af undervisningsevalueringsresultater for foråret 2022 og status på handle-

plan 2022 for Masteruddannelsen i rusmidler 

Bilag 5: Udtalelse, MRUS 

 

6. Drøftelse af ændring af regler for eksamensforudsætninger 

Bilag 6a: Sagsfremstilling, eksamensforudsætninger, 6b: Eksempler, eksamensforud-

sætninger 

 

7. Drøftelse af indførelse af mundtlige eksamener på bacheloruddannelsen E23  

 

8. Opfølgning på ugesedler 
Bilag 8: Referat af instruktormøde 13102022 
 

9. Fremtidige dagsordens punkter 
 

10. Eventuelt  

 
Til stede: 

Lektor Mimi Yung Mehlsen  

Lektor Ali Amidi  

Lektor Annette Elisabeth Bohn  

Postdoc Sigrid Juhl Lunde (suppleant)   
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Studerende Signe Kirk Hovaldt  

Studerende Khava Temirlanovna Baskhanova  

Studerende Rasmus Lykke Christensen 

Studerende Silja Katharina Arenfeldt Fuhr Christensen 

 

Desuden deltog: 

Carsten Dalsager, sekretariatsleder (observatør)  

Mikkel Østergaard Johansen, Studentersager (observatør) 

Dennis Haarup Karlsen, Vejledning og studieinformation (observatør) 

Tine Fuglsang, Studienævnsbetjening og rådgivning (referent)  

 

Fraværende med afbud: 

Lektor Jesper Aagaard  

 
Punkt 1. Godkendelse af dagsorden 

Punktet blev godkendt.  

 

Punkt 2. Orientering fra formanden 

Aktuelt er der især udfordringer ift. at få undervisere nok til bachelorseminarerne samt til 

specialevejledningen. Pga. det kvalificerede ansættelsesstop er der fokus på bemandingen, 

og hvordan underviserpladserne bedst muligt kan udfyldes. 

 
Punkt 3. Afgørelser til orientering og/eller beslutning fra dispensations- og 

meritudvalget 

Til punktet var fremsendt bilag med udvalgte data for foråret 2022, og der deltog en sags-

behandler fra BSS Studier. Datamaterialet indeholdt det samlede antal dispensationer, 

meritter, forhåndsgodkendelser, udsættelse af specialeafleveringsfrist, særlige eksamens-

vilkår, ekstra prøveforsøg og barsel. Studienævnet har tidligere ønsket uddybende data ift. 

baggrunden for studietidsforlængelse, dispensationer og specialeudsættelser. Det har vist 

sig svært at udtrække uddybende data, men det undersøges, hvad der kan lade sig gøre.  

 

Studienævnet drøftede datamaterialet. Der blev spurgt til, om der på Psykologi er andre 

typer af ansøgninger end på de øvrige uddannelser. Sagsbehandleren fra BSS Studier 

fremhævede blandt andet udsættelse af specialer, der på Psykologi ligger forholdsvis højt. 

Der blev spurgt til, om der er mulighed for at udtrække tal på baggrunden for ansøgnin-

gerne om udsættelse, og om der er tale om fysiske eller psykiske grunde. Sagsbehandleren 

undersøger, om dette er muligt. Særlige eksamensvilkår blev ligeledes fremhævet. Der er 

en formodning om, at der på alle uddannelser generelt er en stigning ift. studerende, der 

har brug for særlige eksamensvilkår. Den nye proces for tildeling af særlige eksamensvil-

kår til studerende med varige funktionsnedsættelser, hvor de studerende kan skal ansøge 

én gang, har betydning for antallet af de løbende ansøgninger om særlige eksamensvilkår. 
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Det blev drøftet, om afslag eventuelt skal tages med på studienævnsmøderne. Det blev fo-

reslået, at der holdes øje med, om der kommer mange klager på afslag. Skulle dette være 

tilfældet, kunne det være relevant at medtage afslagene. Hvis der er tvivlssager tages disse 

altid med til drøftelse i studienævnet. Formanden fremhævede endvidere, at hvis der er 

studerende, der risikerer at blive smidt ud på baggrund af et afslaget, skal dette forinden 

drøftes i studienævnet.  

Punkt 4. Drøftelse af principielle afgørelser i forbindelse med udveksling 

På baggrund af datamaterialet blev der spurgt ind til tallene på forhåndsgodkendelser i 

forbindelse med, at de studerende skal på udveksling. I den forbindelse fremhævede sags-

behandleren fra BSS Studier, at der er forskel på, hvor svært det er for de studerende at 

komme afsted. Mange obligatoriske elementer på et semester gør det sværere end valgfag. 

På Psykologi er det på bacheloruddannelsen svært for de studerende at få forhåndsgod-

kendt Forskningsmetode 3, og det giver udfordringer ift. deres udvekslingsophold, som 

typisk ligger på femte semester. Nogle gange ændrer værtsuniversiteterne i fagudbuddene, 

hvilket særligt har gjort sig gældende efter corona-perioden. Dette er ensbetydende med, 

at mange af de steder, der tidligere har udbudt fag, der kunne ækvivalere Forskningsme-

tode 3, ikke gør det mere. På baggrund heraf sendes der aktuelt færre bachelorstuderende 

afsted end tidligere. Der er ikke de samme udfordringer med indkommende udvekslings-

studerende, da de typisk tager valgfag.  

 

Studienævnet drøftede, hvad der kan gøres ift. den aktuelle situation. Det blev foreslået at 

spørge den internationale koordinator, hvor mange bachelorstuderende der ønsker at 

komme afsted ift., hvor mange der sendes afsted. På kandidatuddannelsen er det lettere, 

da der er flere valgfag. Formanden undrede sig over, at det er svært at finde fag, der kan 

ækvivalere Forskningsmetode 3, da faget er meget generisk. En mulighed kunne derfor 

være at kigge på, om der er mulighed for at slække på kravene til overensstemmelse mel-

lem fag i udlandet og Forskningsmetode 3. Det blev beslutte at invitere den internationale 

koordinator til at deltage i et af de kommende studienævnsmøder. 

 
Punkt 5. Drøftelse af undervisningsevalueringsresultater for foråret 2022 og 

status på handleplan 2022 for Masteruddannelsen i rusmidler 

Undervisningsevalueringer F22:  

Til punktet var fremsendt en udtalelse fra uddannelsen. I september blev der gennemført 

en mundtlig evaluering med de studerende. Fokus i evalueringen var, hvad der havde fun-

geret godt, og hvad der kunne gøres bedre. Strukturen og rækkefølgen på de to fag forårs-

semesteret har være drøftet blandt underviserne, da ’Evidensbaseret praksis’ og ’Viden-

skabelig metode’ har haft et tidsmæssigt overlap. I evalueringen var de studerende dog i 

det store hele tilfredse med rækkefølgen af fagene. ’Evidensbaseret praksis’ blev evalueret 

med en del kommentarer fra de studerende, og indholdet af faget vil derfor blive revideret 

til næste gang. 
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Noget af det, som har fungeret godt, er samlingerne i Aarhus, hvor de studerende får aka-

demisk input via forelæsninger med centerets forskere og mulighed for at diskutere in-

ternt samt med de respektive forskere. Derudover bliver det europæiske samarbejde med 

Torino fremhævet som en styrke, hvor det europæiske perspektiv i Masteruddannelsen 

giver de studerende et blik for, at mange af problemstillingerne inden for rusmiddelforsk-

ningen foregår i en international kontekst og ofte er fælles på tværs af lande. 

 
Status på handleplan 2022: 

Aftager- og markedsundersøgelse: Beskrives og testes inden årsskiftet. 

Rekruttering af studerende fra Færøerne og Grønland: Der er stor interesse fra Færøerne 

og til dels også Grønland. Der er pt. både færøske og grønlandske studerende samt yderli-

gere indskrivninger på vej. Generelt er der fokus på at informere om Masteruddannelsen 

via forskellige kanaler til Færøerne og Grønland. 

Læringsmål til femårsevalueringen: Opdateres i foråret. 

Balancering mellem enkeltfags- og masterstuderende: Afventer behandling. 

Alternative forløb: Der er udviklet et nyt intro-dokument til enkeltfagsstuderende, som 

fortæller om masteruddannelsen som helhed.  

Kursusaktivitet og alumnenetværk: Afventer behandling. 

Punkt 6. Drøftelse af ændring af regler for eksamensforudsætninger 

Til punktet var fremsendt sagsfremstilling samt eksempler på forudsætningsaktiviteter. I 

forbindelse med revision af Eksamensbekendtgørelsen er reglerne for eksamensforudsæt-

ninger blevet skærpet. Eksamensforudsætninger skal være opfyldt, før den studerende 

første gang deltager i eksamen og kan dermed ikke længere være en del af reeksamen. 

Dette sikrer, at den studerende ikke bliver mødt med forudsætningen mere end én gang. 

Hvis det ikke er muligt eller hensigtsmæssigt at opfylde den samme eksamensforudsæt-

ning inden reeksamen, skal der fastsættes en alternativ forudsætning. Alternative forud-

sætninger skal svare til omfanget af de ordinære eksamensforudsætninger, de skal kunne 

opfyldes inden reeksamen, og det skal overvejes om den alternative eksamensforudsæt-

ning kan opfyldes allerede inden ordinær eksamen. Studerende, der ikke opfylder eksa-

mensforudsætningen inden ordinær eksamen, har brugt et eksamensforsøg. Forudsætnin-

gerne skal være tydeligt beskrevet i kursusbeskrivelsen. Det er vigtigt, at studielederne 

orienterer underviserne om skærpelsen af brug af eksamensforudsætninger, da det kan 

have indflydelse på eventuelle tilretninger af eksamen eller reeksamen i forbindelse med 

indsendelse af stamdata for E23 med deadline 1. november.   

Studienævnet drøftede anvendelse af eksamensforudsætningsaktiviteter. Der er ikke æn-

dret i selve rammerne for anvendelse af forudsætninger. Ift. seminarerne på Psykologi er 

der allerede taget højde for de skærpede regler i form af erstatningsopgaver for manglende 

undervisningsdeltagelse. Der arbejdes på en afklaring ift. det projektorienterede forløb, 

hvor henholdsvis ugemodul, teori- praksisgrupper og praktikken har tilstedeværelseskrav 

som forudsætning.  
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Punkt 7. Drøftelse af indførelse af mundtlige eksamener på bacheloruddan-

nelsen E23  

Der var to bilag til punktet, dels en beskrivelse af den planlagte studenterkonference med 

posterpræsentationer i Klinisk psykologi den 11. november, dels et forslag til ændring af 

bachelorseminarernes indhold, opbygning og eksamen. Ift. Klinisk psykologi havde tan-

ken været, at posterpræsentationerne i grupper ville kunne fungere som en mundtlig eksa-

men i faget i kombination med den eksisterende multiple choice. Det har imidlertid vist 

sig, at det er svært at definere nogle specifikke krav til en sådan eksamen. Faget har derfor 

besluttet, at posterpræsentationerne i E23 indmeldes som en forudsætningsaktivitet be-

stående af præsentationer i grupper af fem, hvorved formatet afprøves. Der vil desuden 

blive en opfølgningsdag med posterpræsentationer inden reeksamen. 

En studenterrepræsentant spurgte, om der skal skæres ned på noget af det faglige ind-

hold, når der også skal arbejdes med postere i faget. Dette er endnu ikke afklaret, formatet 

skal afprøves først. Det blev ligeledes bemærket, at hvis posterpræsentationerne på sigt 

bliver en mundtlig eksamen, skal eksaminationstiden udvides, og der skal måske kun 

være fire i grupperne. Desuden blev der peget på, at det er vigtigt, at der kommer en tyde-

lig beskrivelse i kursuskataloget. På baggrund af ovenstående bliver der ikke indført en 

mundtlig eksamen på bacheloruddannelsen i efteråret 2023, men forberedelserne til dette 

er indledt.  

Baggrunden for forslaget til ændring af bachelorseminarerne er, at det er svært at få nok 

undervisere til at tage seminarerne, da vejledningsdelen fylder meget. Forslaget er derfor, 

at den underviser, der har seminaret, ikke også skal have vejledningen, som skal fordeles 

ud på alle undervisere. Det foreslås endvidere, at bachelorseminarerne gøres til en kombi-

nation af seminar og formidling, hvor der før aflevering af bacheloropgaven er fokus på 

skriveprocessen, og efter aflevering fokus på formidlingsdelen. Der vil dermed ikke læn-

gere være emnespecifikke seminarer, da der ikke er undervisere nok til dette. Deltageran-

tallet foreslås hævet fra 20 til 25 studerende. Vejledningen kan være en kombination af 

gruppe- og individuel vejledning. Der afholdes mundtlig eksamen, hvor bacheloropgaven 

præsenteres. 

Studienævnet drøftede forslaget. En VIP-repræsentant pegede, at det imødekommer øn-

sket om mundtlig formidling på uddannelsen. En anden VIP-repræsentant bemærkede, at 

der allerede trænes mundtlighed på mange af seminarerne og pegede endvidere på ’Psy-

kologiformidling’ på femte semester. Studenterrepræsentanterne fremhævede i den for-

bindelse, at der er tale om et valgfag med et begrænset antal pladser, som i højere grad har 

fokus på udformning og fremlæggelse af en undervisningsplan. Studenterrepræsentan-

terne bemærkede ligeledes at der er stor forskel på seminarerne, og det ikke er alle, der 

underviser i kommunikation.  

Studienævnet drøftede endvidere, om der er risiko for, at noget af det psykologfaglige ind-

hold forsvinder, når der sættes meres fokus på god kommunikation og formidling. Der 

blev ligeledes peget på, at det kunne være en fordel, hvis det er den samme underviser, der 
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har henholdsvis seminardelen og formidlingsdelen på bachelorseminaret, så der skabes 

kontinuitet i forløbet. En VIP-repræsentant foreslog procesvejledning eksempelvis som i 

’Forskningsmetode 4’, så forløbet ikke bliver fragmenteret. Formanden fremhævede end-

videre, at der via gruppevejledningen, vil være en gruppe at udveksle erfaringer med i lø-

bet af semesteret. Underviserne vil desuden også skulle definere, hvad der forventes af 

den mundtlige del. Der skal opstilles en teoretisk ramme for kommunikation samt forskel-

lige teknikker. Der blev desuden peget på, at der kan være en potentiel problematik ift., at 

der er forskel på underviser og vejleder. Der vil kunne opstå nogle modsætningsforhold, 

som kan være svære at navigere i for de studerende. 

Forslaget er præsenteret i undervisergruppen, som kommer med tilbagemeldinger. Når 

der er kommet input fra underviserne, tages punktet op igen i studienævnet. Udgangs-

punktet er, at vejledningen ikke følger bachelorseminarerne mere, og at vejledningen skal 

fordeles ud på alle undervisere. Ændringen skal træde i kraft fra foråret 2024. 

Punkt 8. Opfølgning på ugesedler 

Til punktet var fremsendt referat fra møde med instruktorerne den 13. oktober. Instrukto-

rerne er enige om, at ugesedlerne har givet studiegrupperne et tydeligt formål, og at de 

studerende er glade for at arbejde med ugesedlerne i studiegrupperne. Til gengæld mener 

instruktorerne ikke, at de har fået vejledning i, hvordan de skal bruge ugesedlerne. Det va-

rierer derfor meget, hvordan det gøres på de forskellige hold. Typisk bruges den sidste 

time af instruktorgangen på at gennemgå de to spørgsmålene fra ugesedlerne, et pensum-

relateret og et mere diskuterende spørgsmål. Generelt har instruktorerne et ønske om 

flere hjælpenoter og ideer til, hvordan de skal implementere ugesedlerne samt et tydeligt 

formål med disse. På baggrund af drøftelserne på mødet, har studielederen peget på, at 

ugesedlerne fortsat skal tages op til hver instruktorgang, men at dette kan begrænses til 

10-15 minutter.  

 

Studenterrepræsentanterne fremhævede, at hensigten med indførelse af ugesedlerne 

havde været at styrke instruktorundervisningen og det sociale sammenhold på uddannel-

sen. I stedet kører instruktorundervisningen som den plejer de første timer, og ugesed-

lerne bruges kun til sidst. Studenterrepræsentanterne pegede på, at ugesedlerne fremstår 

som studienævnets ide, men at de har fået en helt anden form end tiltænkt. VIP-repræ-

sentanterne bemærkede, at det er tidskrævende at komme med input til ugesedlerne. Der 

blev desuden peget på, at underviserne ikke nødvendigvis ønsker at give endelige svar, og 

at det derfor måske ville være bedre at bede dem om nogle nøgleslides.  

 

Formanden fremhævede, at instruktorundervisningen er et hjælpefag til forelæsningerne. 

Hvis nogle undervisere ikke nødvendigvis synes, det er en god ide med ugesedler, kan det 

tage tid at nå frem til en god løsning. Hun fremhævede endvidere, at konceptet med uge-

sedler var taget med inspiration fra statskundskab, hvor undervisningen er anderledes 

struktureret, og dermed giver en bedre sammenhæng mellem forelæsninger, undervisning 

og eksamen. Formanden bemærkede endvidere, at den nuværende instruktorundervis-

ning fungerer godt. Dette skal derfor også med i overvejelserne ift., hvor meget der skal 
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presses på ift. ændringer. Studenterrepræsentanterne fremhævede, at når der skæres ned 

i brug af ugesedlerne, er der risiko for, at den positive effekt ift. studiegrupperne og det 

sociale sammenhold forsvinder. De pegede ligeledes på, at instruktorerne ikke er undervi-

sere, men facilitatorer. Instruktorerne føler, de står for meget på egne ben og har derfor 

brug for hjælp til at strukturere undervisningen.  

 

Formanden spurgte, hvad der skal gøres fremadrettet. Studenterrepræsentanterne pegede 

på, at hjælpenoterne og spørgsmålene skal være bedre, så der bliver et bedre og mere ens-

artet format. Næste semester skal Kognitionspsykologi bruge ugesedler. Formanden ind-

kalder derfor kognitionsgruppen og studenterrepræsentanterne til et møde. Det undersø-

ges, hvilke ugesedler, der har fungeret efter hensigten, og erfaringerne fra Social- og per-

sonlighedspsykologi videregives. Formanden spurgte endvidere studienævnet, om hun fra 

E23 kunne afprøve et bachelorseminar, hvor hun underviser i formidling og inkluderer en 

mundtlig præsentation i forbindelse med undervisningen for at afprøve, om formatet fun-

gerer. Studienævnet godkendte dette.  

 

Punkt 9. Fremtidige dagsordens punkter 

o Udveksling på bacheloruddannelsen 

o Indførelse af mundtlige eksamener  

o Opfølgning på ugesedler 

 
Punkt 10. Eventuelt  

Der var ikke noget under eventuelt. 

Mødet sluttede kl. 15.15.  
 

Mimi Yung Mehlsen / Tine Fuglsang  

Formand                       Referent 

 

 

 

 

 

 

 


